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محرومیت بازیگران نباید به اکران یک فیلم 
لطمه بزند

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســامی تاکید کرد: 
تاش ما این اســت که محرومیت احتمالی 
هنرمندان به مجموعه نمایشی که ساخته می 

شود لطمه نزند.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل 
از ایرنا، محمدمهدی اســماعیلی روز گذشته 
در حاشــیه جلســه هیات دولــت در جمع 

خبرنگاران و در پاســخ به ســوالی مبنی براینکه آیا با وجود ممنوع الکار بودن نوید 
محمدزاده، دو فیلم مرتبط با این بازیگر اکران می شــود یا خیر؟ تصریح کرد: تاش 
ما این بوده کــه محرومیت های احتمالی بازیگران به اکران و نمایش یک فیلم ضربه 

و لطمه ای نزند از این رو به همکاران سینمایی هم این توصیه را کرده  و خواهم کرد.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسامی در عین حال تاکید کرد: چون نمایش فیلم متعلق به 
تهیه کننده  و مجموعه عوامل فیلم تا سینمادارها می شود بنابراین نگاه کلی ما این 
است که محرومیت های احتمالی هنرمندان به اصل مجموعه ساخته شده ضربه نزند.

وی اظهار داشت: به موضوع لطمه نخوردن مجموعه های نمایشی در صورت محرومیت 
احتمالی هنرمندان مقید هستم و در این زمینه به دوستان سینمایی نیز تذکر داده و 

توصیه های لازم را خواهم کرد.  

فیلم ایرانی»کتَ ومُنَ« در جشنواره تونسی
فیلم کوتــاه »کَت وُمَن« به کارگردانی هادی 
شــیبانی به عنوان تنهــا نماینــده ایران به 
جشــنواره بین المللی فیلم »فیفاک« تونس 

راه یافت.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایســنا، فیلم کوتاه »کَت وُمَن« به کارگردانی 
هادی شیبانی و تهیه کنندگی هادی شیبانی و 

کمپانی »راویندر داکا تله فیلمز« به بخش مسابقه بین الملل سی وپنجمین دوره فیفاک 
تونس به رقابت راه یافت.

سی وپنجمین دوره این جشنواره، پس از وقفه دوساله به دلیل همه گیری ویروس کرونا، 
از تاریخ ۱۳ تا ۲۰ آگوست )۲۲ الی ۲۹ مردادماه ۱۴۰۱( در شهر کلیبیا تونس برگزار 
می شود و امسال ۳۷ فیلم از ۳۲ کشور در بخش بین الملل برای دریافت جایزه بزرگ 

شاهین طایی با یکدیگر رقابت می کنند.
»کَت وُمَن« اولین فیلم کوتاه هادی شــیبانی است. این فیلم پیش از فیفاک در اولین 
حضور جهانی خود، به بخش مســابقه بین الملل بیستمین دوره جشنواره بین المللی 
»مولیزه« ایتالیا نیز راه یافته بود. شیبانی در سال ۲۰۱۹ در دوره آموزشی آکادمی فیلم 
آسیا واقع در شهر بوسان کره جنوبی پذیرفته و عاوه بر تجربه تولید فیلم در بوسان، 
با نگارش فیلم نامه »کلکسیون خوشبختی« منتخب مسابقه پیچینگ آسیا پاسیفیک 

شده است.
در خاصه داستان فیلم »کَت وُمَن« آمده است: »کَت وُمَن« آنقدر ضعیف شده است که 

دیگر نمی تواند کسی را نجات دهد.

همکاری همایون شجریان و علی قمصری در 
قالب یک تک آهنگ

همایون شــجریان و علی قمصــری قطعه 
جدیدی را به نام »بیدار شو« منتشر کردند.

به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل 
از ایرلنــا، قطعه »بیدار شــو« با آواز همایون 
شــجریان، آهنگسازی علی قمصری، شعری 
از مولانا، تار علی قمصری، ســازهای کوبه ای 
مصباح قمصری، ویلنسل مهرداد عالمی، دف 

حسین رضایی نیا ساخته شده است.همچنین هم آوایان این اثر مریم ابراهیم پور، سهیل 
رجب، محمدرضا صفی، شهرام رکوعی، صابر جعفری، جمیله پولادیها، فریبا اسدی و 

شیما حکیمی هستند.ضبط سازها و کر بر عهده مصباح قمصری بوده است.
ضبط آواز در استودیو صبا توسط رضا عابدینی و غامرضا صادقی صورت گرفته است. 

میکس و مسترینگ نیز برعهده غامرضا صادقی بوده است

کشف سکونتگاه ۸۰۰۰ ساله 
گروهــی از باستان شناســان عربســتانی و 
فرانســوی بقایای بــه جای مانــده از یک 
سکونتگاه هشت هزار ســاله را در عربستان 

کشف کردند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
آرت نیوز، گروهی از باستان شناسان فرانسوی 
و عربســتانی موفق شــدند یک سکونتگاه 

هشت هزار ساله را در جنوب غربی »ریاض« پایتخت عربستان سعودی کشف کنند.
باستان شناســان، این محوطه متعلق به دوران نوسنگی را با استفاده از اسکن لیزری، 
عکاسی هوایی و روش های مختلف تحقیقاتی کشف کردند. این سکونتگاه در محوطه 
باستانی »ٱلفَْاو« کشف شده است. پیش از این نیز شواهدی از وجود یک شبکه قدرتمند 

تجاری که نیازهای یک شهر باستانی را تامین می کرد کشف شده بود.
محققــان با کاوش در امتداد کوهســتان »طویق«، یک معبد ســنگی و بقایای یک 
محراب را کشف کردند. باستان شناسان معتقدند: این اکتشاف اطاعات بیشتری درباره 
آیین های مذهبی شهر باستانی ارائه می دهد.در این سکونتگاه باستانی  دو هزار و ۸۰۷ 

قبر متعلق به دوره های مختلف تاریخ نیز وجود دارد.

زندگی »سالوادور دالی« در جشنواره تورنتو
فیلم »دالی لند« که برگرفته از زندگی نقاش 
بزرگ اسپانیایی »ســالوادور دالی« است به 
عنوان فیلم اختتامیه جشــنواره فیلم تورنتو 

انتخاب شد.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل 
از ایســنا، این فیلم با بــازی »بن کینگزلی« 
در نقش هنرمند ســورئال »سالوادور دالی« 

نخســتین نمایش جهانی خود را روز ۱۷ ســپتامبر و در اختتامیه چهل و هفتمین 
جشنواره فیلم تورنتو تجربه خواهد کرد.

»مــری هارون« کارگــردان کانادایی که پیش از ســاخت فیلم هایــی چون »روانی 
آمریکایی« و »من به اندی وارهول شلیک کردم« را در کارنامه دارد، کارگردانی فیلم 
»دالی لند« را بر اساس فیلمنامه ای نوشته »جان سی والش« بر عهده داشته و عاوه بر 
»بن کینگزلی«، »ازرا میلر« نقش دورن جوانی »سالوادور دالی« را ایفا کرده و »باربارا 
سوکووا«، »کریستوفر برینی«، »روپرت گریوز« و »سوکی واترهاوس« دیگر بازیگران 
این فیلم هســتند.»دالی لند« داستان سال های آخر زندگی دالی و ازدواج او با همسر 
سلطه جویش »گالا« را روایت می کند، در حالی که پیوند ظاهراً تزلزل ناپذیر آنها شروع 
به گسست می کند. داستان »دالی لند« که در نیویورک و اسپانیا در سال ۱۹۷۳ اتفاق 
می افتد، از نگاه »جیمز« دســتیار جوانی روایت می شود که می خواهد نام خود را در 
دنیــای هنر مطرح کند و بــه این هنرمند عجیب و غریب کمک می کند تا برای یک 

نمایشگاه بزرگ آماده شود.
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هرگز از »مرگ« نترسیدم من!
مرا زیر درخت ارغوان به خاک بسپارید

آن که مست آمد و دستی به 
دل ما زد و رفت

درِ این خانــه ندانم به چه 
سودا زد و رفت

خواست تنهایی ما را به رخ ما 
بکشد

تنه ای بــر در این خانه تنها زد 
و رفت

خبر تلخ و کوتاه بود
باقــی مانــده یک قرن شــعر 
معاصر، پس از سال ها ضجه دلداگی، در 
واپسین ساعات بامداد چهارشنبه نوزدهم 
مردادماه، در ســن ۹۴ ســالگی در کلن 
آلمان از تکرار ترانه زندگی دل زده شد و 
چشم از جهان فروبست، او را به خاطرات 
تکرار ناشدنی شــعر می سپاریم هرچند 

نیک می دانیم شاعر نمی میرد. 
به گزارش روزنامه »صبــح امروز«؛ امیر 
هوشنگ ابتهاج معروف به »ه.الف سایه« 
که در ۶ اســفند ۱۳۰۶ در رشت متولد 
شــد، مردی از جنس شعر و ادب فارسی 
است که شعر هاي وی طرفداران زیادی 
دارد. او کودکی اش را در رشــت گذراند و 
دوران دبیرســتانش را به تهران آمد. وی 
درسال ۱۳۱۸ با موسیقی و سرودن شعر 
آشنا گردید و در آغاز راه همچون شهریار، 
چندی کوشــید تا به راه نیمــا برود؛ اما، 
نگرش مدرن و اجتماعی شــعر نیما، به 
ویژه پس از ســرایش ققنوس، با طبع او 
که اساسا شاعری غزلسرا بود؛ همخوانی 
نداشــت. چراکه به عقیده ابتهاج شــعر 
امــروز ناگزیر باید مبین احــوال زمان و 
احساسات شــاعر که تاثیر پذیر از پدیده 
هاي اجتماعی اوست باشد و تردید نیست 
بیان این احساسات و مفاهیم اگر در قالب 
اشعار گذشته ممکن باشد لااقل با همان 

ترکیبات و اشــارات و واژه هاي مستعمل 
مقدور نیست.

آینه دار غم ها و شادی های عصر ما
در ایــن خصــوص محمدرضا شــفیعی 
کدکنی، شاعر،  مدرس و پژوهشگر گفته 
است: »شــعر سایه اســتمرار بخشی از 
جمال شناسی شعر حافظ است. آن هایی 
که بوطیقای حافظ را به نیکی می شناسند 
از شعر ســایه سرمست می شوند. چراکه 
آنچه هنر سایه را در برابر تمام غزل سرایان 
بعد از حافظ امتیاز بخشیده همین است 
که او ظرایف بوطیقای حافظ را در خدمت 

تصویرگری بهارها و زمستان های تاریخی 
انســان درآورده است و در این راه سرآمد 
همه اقــران خویش در طول این هفتصد 
سال بوده است. می بینید که بدین گونه 
سایه در جهان ویژه خویش یکی از نوادر 

قرون و اعصار است. 
کدکنی تاکید می کند که »سایه« بی آنکه 
مدعی خلق جهانی ویژه خویش باشــد، 

آینه دار غم ها و شادی های عصر ماست.

اصلا مرگی وجود ندارد
زنده یاد ابتهاج در زیســت نامۀ »سایه« 

که در سی وچهارمین شــماره از نشریۀ 
»حافظ« )شــهریور ۱۳۸۵( منتشر شد 
نوشت: »من )امیرهوشــنگ( تنها پسر 
»آقاخــان« ابتهــاج و »فاطمه رفعت« 
به شــمار می رفتــم. بعد از من ســه تا 
دختــر به دنیا آمدند و ضمناً یک پســر 
هــم قبل از مــن، نیامده رفــت. خیلی 
برای خانواده ام اهمیت داشــتم و خیلی 
عزیزکرده، خودســر، خــودرای، لوس و 
از خودراضــی بار آمده بــودم! تا دوازده 
سیزده ســالگی من، اگر کسی حال مرا 
از مادرم می پرسید، زارزار گریه می کرد 

و می گفت که یک پسر دارم که آن همه 
دیوان است. هرچه می گفتند: خانم جان! 
پسربچه ها این طورند و بزرگ می شوند، 
خوب و عاقل می شوند، می گفت که دگیر 

کی می خواهد عاقل شود؟ 
خیلی اذیت کننــده و آزارگر بودم. یک 
بچــه کم کوچک تر از خــود را با طناب 
می بســتم و از درخت آویزان می کردم. 
تحصیات ابتدایی را در مدرسه عنصری 
که در ضلع جنوبی باغ سبزه میدان بود، 
گذراندم؛ بعد مرا گذاشتند مدرسه قاآنی 
که پشــت خانۀ ما در سبزه میدان و آن 

طــرف در ته کوچه بود،  بعــد از آن جا 
برای کاس هشتم به مدرسۀ شاپور که 
کاس های چهارم و پنجم متوســطه را 
آن جا خواندم. در مورد من می گفتند که: 
او در پی آموختن و یادگرفتن است اما در 
درس و کار مدرسه چندان کوشا و ساعی 
نیست و زیاد به آن توجه نشان نمی دهد. 
موسیقی،  خیاطی،  گلدوزی،  آشــپزی، 
نقاشی، مجسمه سازی، ورزش )کشتی و 
وزنه بــرداری( هر کدام در دوره یی عاقۀ 

من را به خود جلب می کرد. 
یکــی از آن چیزهایی کــه خیلی برایم 
جالب بود، آشــپزی بود. در همان هشت 

- ده سالگی برای غذا پختن و یاد گرفتن 
حرص می زدم و همواره از درس گریزان 
بودم. چنان که هنگامی که به تهران آمدیم 
و در مدرســۀ تمدن نام نویسی کردم، در 
آن جا کاس پنجک متوسطه را رد شدم، 
بعد هم دیگر به مدرســه نرفتم و درس 

خواندن را رها کردم.«
»ه.الف ســایه« در گفتگویی در خصوص 

مرگ نیز گفته بود: 
» شــما هیچ وقت مرگ رو باهاش روبرو 
نمی شید؛ تا زنده اید، زنده اید! اصا مرگی 
وجود نداره. موقعی مرگ هست که زنده 

نیستید. اصا نمیدونی یعنی چی! از چی 
می ترسید؟ چیزی که نمی تونه هرگز اتفاق 
بیفته. تا شــما هستید اون اتفاق نمیفته. 

موقعی اتفاق میفته که شما نیستید.«

یادآور شیوه دلپذیر حافظ 
مضامین گیــرا و دلکش، تشــبیهات و 
استعارات و صور خیال بدیع، زبان روان و 
موزون و خوش ترکیب و هماهنگ با غزل، 
از ویژگی های شعر ابتهاج است. همچنین 
رنگ اجتماعی ظریف آن یادآور شــیوه 
دلپذیر حافظ اســت. از جمله غزل های 
برجسته »ســایه«: دوزخ روح، شبیخون، 
خونبها، گریه لیلی، چشمی کنار پنجره 
انتظــار و نقش دیگــر. وی در زمینه نو 
سرایی نیز طبع آزمایی کرده است آنچه 
از این قبیل سروده درون مایع و محتوای 
آن ها تازه ابتکار آمیز است و چون فصاحت 
زبان و قوت بیان سایه با آن همگام شده، 
ترکیب این دو کیفیت باهم نتیجه مطلوب 

به بار آورده است.

وصیت ابتهاج
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« بامداد 
۱۹ مرداد )حدود ساعت ۲:۳۰ دقیقه( یلدا 
ابتهاج )دختر سایه( خبر فوت پدرش را در 
صفحه اینستاگرامش اعام کرد و نوشت: 
»بگردید ، بگردیــد ، درین خانه بگردید 
/ درین خانه غریبیــد ، غریبانه بگردید. 
ســایه... ســایه ما با هفت هزارســالگان 

سربه سر شد.«
شایان ذکر است وی وصیت کرد پیکرش 
در شهر رشت زیر درخت ارغوان در خانه 
خودش به خاک ســپرده شود. اما اکنون 
سئوال این است که آیا »سایه« از آلمان 

به ایران بازمی گردد؟

خبر

توضیح محمدرضا علیمردانی از ترک ناگهانی دیرین دیرین 
محمدرضا علیمردانی گوینده مجموعه انیمیشن های 
دیرین دیریــن دررابطه با ترک ناگهانی این مجموعه 
توسط تیم تولید گفت: ۸ سال تولید مداوم و روزانه 
دیرین دیرین باعث خستگی از این پروژه و ترک آن 
شد. بعد از مدتی استراحت پروژه جدیدی را شروع 

خواهیم کرد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از فارس، 
صبح روز سه شــنبه ۱۸ مردادماه با خبری شــوکه 
کننده همراه بود، ترک علی درخشــی نویســنده 
و کارگــردان مجموعه موفــق دیرین دیرین از این 
پروژه، خبری که با انصــراف محمدرضا علیمردانی 
گوینده خــوش ذوق این مجموعه تکمیل و به نوعی 
ادامه حیــات دیرین دیرین را ناممکن می ســاخت. 
دراین رابطه خبرنگار خبرگزاری فارس با محمدرضا 
علیمردانــی گوینــده دیرین دیرین بــه گفت وگو 

پرداخته است.
در ابتــدا محمدرضا علیمردانی گوینده انیمیشــن 
دیرین دیریــن دررابطه بــا انصراف علی درخشــی 
کارگردان و نویسنده این مجموعه از ادامه همکاری 
با این پروژه موفق گفت: به مردم و رســانه ها برای 
تعجب از اعام ترک علی درخشــی و من از پروژه 
مجموعه انیمیشــن های دیرین دیرین حق می دهم 
چرا که این خبر به صورت ناگهانی اعام و علنی شد 
ولــی در حقیقت باید گفت کــه این تصمیم بعد از 
فوت مرحوم ابوالحســنی برای هر دوی ما مشخص 

بود.
وی در ادامه با اشــاره به علــت این تصمیم تصریح 
کرد: ما بعد از هشــت ســال تولید مداوم و روزانه 
انیمیشن دیرین دیرین خسته شده بودیم؛ خستگی 
از نوشتن هرروزه، تولید مینیمالیستی و گویندگی 
باعث شــده بود تــا حتی در زمان حیــات مرحوم 
ابوالحسنی هم از ایشان برای پروژه بعدی درخواست 

کنیم؛ دیرین دیرین در تولیــد نه رکورد ایران بلکه 
رکوردهای جهانی را هم شکسته بود.

علیمردانــی ادامه داد:  هیــچ کمپانی ای در جهان 
نداریم که حتی ســاده ترین نوع انیمیشن را هم در 
بــازه زمانی یک ماهه به صــورت روزانه تولید کند و 
این تولید باعث خستگی ما شــد. البته آن زمان با 
آقای ابوالحسنی به این تصمیم رسیدیم که به سمت 
تولید سریالی این انیمیشــن برویم که این سریال 
تولید و در یکی از vodها پخش شد، میزان رضایت 

مخاطــب از آن کمتر از ۹۴ درصد نرســید و حتی 
رضایت ۹۹ درصدی را هم تجربه کرد که البته این 

پروژه بعد از فوت ایشان به شکل قبل جلو نرفت.
گوینــده مجموعــه دیرین دیرین در ادامــه افزود: 
بعدازایــن زمان، من و آقای درخشــی بــه احترام 
خانواده آقای ابوالحسنی و زنده نگه داشتن نام ایشان 
کار را ادامــه دادیم ولــی در تمامی لحظات به فکر 
شــروع پروژه بعدی بودیم تا اینکه آقای درخشــی 
تصمیم گرفتند که قسمت های باقی مانده را تحویل 

داده و از ادامه این پروژه خداحافظی کنند تا شروع 
پروژه بعدی را عقب نیندازیم.

علیمردانی در ادامه دررابطه با انصراف و خداحافظی 
خود از دیرین دیرین توضیح داد: بعد از خداحافظی 
علی درخشی از این مجموعه من هم تصمیم گرفتم 
تــا دیرین دیرین را ترک کنم چراکــه کار را با هم 
شــروع کرده بودیم و قصد ادامه دادن نداشتم و از 
آن جایی که ممکن بود عده ای پیشــنهاد تعویض 
کارگردان و نویســنده و ادامه پروژه با من را بدهند، 
من هم خداحافظی کردم تا پیش تر جلوی این اتفاق 
گرفته شــود چراکه ادامه پروژه بدون ایشان درست 

نبود.
وی دررابطه با امکان موفقیت پروژه بعدی به میزان 
دیرین دیرین عنوان کرد: شــاید هیچ وقت این اتفاق 
رخ ندهد و تولیدی مانند دیرین دیرین انجام نشود، 
البته ما امید داریم تا با اســتفاده از تجربه گذشته 
اثری را بهتر از قبل تولید کنیم، هرچند اگر این طور 
هم نباشد چیزی از خستگی ما کم نمی کند چرا که 
۸ ســال تولید مداوم ما را از این مجموعه خسته و 

زده کرده بود.
گوینــده، مجری و بازیگر ایرانی نوید شــروع پروژه 
جدیدی را در تیــم موفق دیرین دیرین داد و گفت: 
با علی درخشــی صحبت هایی را برای پروژه بعدی 
انجام دادیم و بعد از یک استراحت کوتاه آن را شروع 
خواهیم کرد، دیرین دیرین هم قبل از تولید ۲ سال 
پیش تولید داشــت که به این موفقیت رسید و البته 
لطف الهی هم شامل حال ما شد و اگر خواست خدا 

نباشد این اتفاق رخ نمی دهد.
وی در پایان خاطرنشان کرد: ایده های دیگری هم 
برای تولید توسط تیم ما وجود دارد که امیدواریم 
با لطف الهی این موفقیت ها شامل ایده های جدید 

نیز بشود.

»ه.الف سایه« در گفتگویی در خصوص مرگ نیز گفته بود: 
» شما هیچ وقت مرگ رو باهاش روبرو نمی شید؛ تا زنده اید، زنده اید! اصلا مرگی 

وجود نداره. موقعی مرگ هست که زنده نیستید. اصلا نمیدونی یعنی چی! از 
چی می ترسید؟ چیزی که نمی تونه هرگز اتفاق بیفته. تا شما هستید اون اتفاق 

نمیفته. موقعی اتفاق میفته که شما نیستید.«
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اهدای اعضای نوجوان مرگ مغزی در مشهد 
به ۲ بیمار زندگی بخشید
مســوول واحد فراهــم آوری اعضای پیوندی 
دانشگاه علوم پزشکی مشــهد گفت: اهدای 
اعضــای یک نوجوان مرگ مغزی ۱۷ ســاله 
ساکن این شهر موجب نجات و ادامه زندگی ۲ 

بیمار نیازمند عضو پیوندی شد.
بــه گزارش روز چهارشــنبه ایرنا بــه نقل از 
دانشگاه علوم پزشکی مشــهد دکتر ابراهیم 

خالقی افزود: در هزار و دویست و بیست و دومین عمل اهدای عضو از اهداکننده مرگ 
مغزی این دانشگاه، مرحوم مهدی برزگر، بیمار مرگ مغزی معرفی شده از بیمارستان 
امام زمان)عج( پس از تایید مرگ مغزی و کســب رضایت خانواده اش، در بیمارستان 

منتصریه مشهد تحت عمل جراحی اهدای عضو قرار گرفت.
وی ادامه داد: قرنیه های این بیمار مرگ مغزی برای پیوند به بانک چشم دانشگاه علوم 

پزشکی مشهد ارسال شد.
واحد پیوند اعضا از بیماران مرگ مغزی دانشگاه علوم پزشکی مشهد که شمال شرق 

کشور را زیر پوشش دارد از سال ۱۳۸۰ فعالیت خود را آغاز کرده است.
۶.۸

۲۲ مرداد، آغاز ثبت نام کاروان های پیاده 
دهه آخر صفر

سخنگوی جمعیت خدمتگذار زائران پیاده امام 
رضا)ع( گفت: ثبت نام کاروان های پیاده دهه 
آخر صفر منوط به اخذ مجوز از فرمانداری و 

سازمان تبلیغات اسامی است.
حســین رضایی با اعام این خبر اظهار کرد: 
مدیران کاروان هــای زیارتی می توانند از ۱۵ 
محرم مصادف با ۲۲ مرداد با مراجعه به سامانه 

ir.www.zaerin۸ و بارگذاری مدارک خواسته شده ثبت نام کنند.
وی گفت: جهت تسهیل در صدور مجوزها با مدیرکل رفاهی معاونت زیارت استانداری 
خراسان رضوی و معاونت زیارت اداره کل تبلیغات اسامی هماهنگی لازم انجام شده است.
ســخنگوی جمعیت خدمتگذار زائران پیاده امام رضا)ع( با توجه به درخواســت های 
مدیران کاروان های زیارتی مبنی بر افزایش تعداد زائرین در کاروان ها یادآور شــد: به 
ظرفیــت کاروان های کمتر از ۲۰۰ نفر ۱۵ درصد و بیش از ۲۰۰ نفر ۲۰ درصد اضافه 
شــده اســت. برای کاروان هایی که برای اولین بار ثبت نام می کنند ۱۲۰ نفر ظرفیت 

ثبت نام و خدمات پیش بینی شده است.
بر اســاس گزارش روابط عمومی جمعیت خدمتگزاران زائران پیاده امام رضا)ع(، وی 
خاطرنشان کرد: زائران چنانچه در هنگام ثبت نام به مشکلی برخورد داشتند با تلفن های 

واحد فناوری اطاعات جمعیت خدمتگزاران که در سایت درج شده تماس بگیرند.

امسال حدود ۲ هزار فرهنگی خراسان شمالی 
بازنشسته می شوند

مدیرکل آموزش و پرورش خراســان شمالی 
با اشــاره به کمبود نیروی انسانی در این نهاد 
گفت: امســال یکهزار و ۷۰۰ فرهنگی در این 

استان بازنشسته می شوند.
ابوالقاسم اکبری در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
اظهار داشت: خراسان شمالی دارای ۱۳ هزار و 
۶۵۹ نیروی فرهنگی است که یکهزار و ۷۰۰ 

نفر از این تعداد تا پایان امسال بازنشسته می شوند.
وی تصریح کرد: از این تعداد فرهنگی در آستانه بازنشستگی؛ ۶۵۹ نفر خانم و مابقی 
آقا هســتند. مدیرکل آموزش و پرورش خراسان شمالی افزود: این اداره کل، ۲ هزار و 
۱۰۰ نیرو کم دارد که با برگزاری آزمون استخدامی در سالجاری ۵۰ درصد آن جذب 

و مابقی نیز از طریق نیرو های حق التدریس تامین می شود.
وی عنوان کرد: هفت هزار و ۸۳ نفر در نهمین آزمون استخدامی متمرکز دستگاه های 
اجرایی کشــور از این اســتان شرکت کردند که از این تعداد  ۷۳۲ نفر به مصاحبه راه 
یافتند و در نهایت ۳۲۶ نفر پس از مصاحبه استخدامی )از طریق ماده ۲۸( مهر امسال 

بعد از گذرندان دوره مهارت آموزی جذب می شوند.
اکبری بیان کرد: با برگزاری این آزمون، ۱۸۸ آموزگار ابتدایی، ۱۳ دبیر ادبیات، ۱۶ دبیر 
تربیت بدنی، ۱۱ دبیر ریاضی، ۱۱ دبیر ادبیات و زبان انگلیسی، ۱۴ دبیر معارف اسامی، 

۱۹ مربی تربیتی مدارس نفر و مابقی در سایر رشته ها جذب می شوند.
وی اضافه کرد: مجموع شرکت کنندگانخراسان شمالی در این آزمون شامل ۷۶ درصد 
خانم و ۲۴ درصد آقا بودند و بیشترین کد رشته های شغلی مورد نیاز آموزش و پرورش 
این استان آموزگار ابتدایی اســت.وی یادآور شد: مهم ترین رویکرد آموزش و پرورش 
برای استخدام نیروی انسانی، تخصص گرایی و رشته تحصیلی منطبق بر رشته شغلی 

و گذراندن دوره یکساله آموزش در دانشگاه فرهنگیان است.
۱۸۷ هزار و ۷۵ دانش آموز خراسان شمالی در بیش از ۲ هزار باب آموزشگاه استان زیر 
نظر ۱۹ هزار نفر معلم تحصیل می کنند که از این تعداد ۱۰۷ هزار و ۱۰۰ دانش آموز 

در مقطع ابتدایی و مابقی متوسطه است.

سندی سه ساله برای ساماندهی مناطق پیرامونی شهر مشهد:

تحول در حاشیه 
جبران عقب ماندگی ها و سامان بخشیدن 
به وضعیت حاشــیه کانشهر مشهد، که 
روز به روز بر وخامت آن افزوده می شــود، 
مســوولان استان خراسان رضوی را بر آن 
داشــت تا تابستان امســال سند تحولی 
با چشم انداز سه ســاله تدوین کرده و به 
تصویب وزارت راه و شهرسازی برسانند تا 
مگــر وضعیت کالبدی این منطقه بهتر از 

قبل شود.
حاشــیه شهر مشهد با گســتره ای که ۱۳ 
درصد از مساحت این کانشهر را دربرمی 
گیرد، ۳۲ درصد جمعیت مشهد را در خود 
جای داده  است، یعنی افزون بر یک میلیون 
و ۲۵۰ هزار نفــر از جمعیت ۳.۵ میلیون 
نفری این کانشهر در ۶۶ پهنه حاشیه شهر 
مشهد سکونت دارند که ۳۰۰ هزار نفر از این 
تعداد را مهاجران خارجی تشکیل می دهند.

مشــهد دومین کانشهر کشور است که با 
معضل حاشیه نشینی مواجه بوده و جمعیت 
ساکن در حاشیه آن ۱۲ درصد از متوسط 
کشوری بیشتر اســت، این در حالی است 
که در طرح جامع شهری، استاندارد تراکم 
جمعیت به ازای هر هکتار ۴۰ نفر است، اما 
این رقم در مشهد ۴۰۰ نفر یعنی ۱۰ برابر 
میانگین استاندارد سکونتی است که بخش 

اعظم آن در حاشیه شهر سکونت دارند.
بــا در نظر گرفتن جمعیــت یک میلیون 
و ۲۵۰ هزار نفری حاشــیه شــهر مشهد، 
درمانی،  آموزشــی،  ســرانه های  شاخص 
ورزشی، فضای سبز و غیره در این منطقه 
تکان دهنــده و پایین تــر از میانگین های 
کشــوری اســت و با در نظر گرفتن تراکم 
جمعیتی در این مناطــق، خدماتی که به 
ساکنان آن ارائه می شود، بسیار کم است و 
این امر معضاتی برای مدیران و ساکنان این 
مناطق ایجاد کرده است که در بعُد اجتماعی 

نیز مسائل پیچیده ای را به دنبال دارد.
۶۶ محله با مســاحت ســه هزار و ۸۹۴ 
هکتار سکونتگاه های غیررسمی، ۲ هزار و 
۲۹۲ هکتار بافت فرســوده و ۲۳۸ هکتار 
بافت تاریخی حوزه بازآفرینی شهر مشهد 
را شامل می شود، هرچند اقدامات زیادی 
طی سالهای گذشته برای بهسازی و توسعه 
خدمات شــهری در حاشیه شهر مشهد 
انجام گرفته اســت اما کافی نبوده است، 
لذا این وضعیت مجموعه مسوولان استان 
را برآن داشــت که طــرح تحول جدیدی 
برای حاشیه شهر مشــهد تدوین کرده و 

دســت اندرکاران را مکلف به انجام وظایف 
تعیین شده در بازه زمانی سه ساله کنند.

عضو کمیســیون ساماندهی حاشیه شهر 
مشهد معتقد اســت که رویکرد مدیریت 
شهری در سه دهه اخیر نسبت به حاشیه 
مشهد مثبت نبوده و شهر به سمت غرب 

توسعه یافته است.
غامحسین صاحبی پیش از این در نشستی 
پیرامون سیاست های شورای شهر مشهد 
برای کاهش نابرابری گفتــه بود: رویکرد 
خدمت به مناطق کم برخوردار در مدیریت 
شهری مشهد وجود نداشت و سمت شمال 
و شمال شرق مشــهد رها شده بود اما در 
شــورای چهارم شهر مشــهد، کمیسیون 

ساماندهی حاشیه شهر تشکیل شد.
وی اضافه کرد: در شــورای چهارم بیش از 
یک میلیون متر مربع فضای سبز در مناطق 
حاشیه شهر ایجاد و طرح بازگشایی معابر 
این مناطق آغاز شد، اما در شورای پنجم 
اقدام خاصی صــورت نگرفت و امیدواریم 
شورای ششــم موضوع ساماندهی مناطق 

حاشیه شهر را دنبال کند.
امسال شهرداری مشهد در بودجه عمرانی 
خود ســهم قابل توجهی را به پروژه های 
حاشیه شهر مشهد اختصاص داده است به 
طوری که رییس کمیسیون ویژه ساماندهی 
حاشیه شهر شورای اسامی شهر مشهد 
نیــز در این باره گفــت: در بودجه ۱۴۰۱ 
حدود ۸۰۰ میلیارد تومــان برای اجرای 
طرح های زودبازده در مشهد، پیش بینی 
شده است که سرعت عمل بیشتری برای 
اجرای آنها به ویژه در مناطق حاشیه شهر 

مورد انتظار است.
سیدابراهیم علیزاده با بیان اینکه ۴۰۹ طرح 
با ۸۰۰ میلیارد تومان اعتبار در حوزه طرح 
های زودبازده شهر مشهد تعریف شده است، 
افزود: این شهر دارای ۱۷۰ محله است که 
۷۰ محله جزو محات کم برخوردار است و 
رویکرد شورای شهر، اولویت دادن به مناطق 
حاشیه است و در بودجه شهرداری مشهد از 
هزار و ۷۰۴ طرح عمرانی ۶۹۰ طرح، ویژه 

حاشیه شهر است.
سند تحول حاشیه شهر مشهد چیست؟

به گفته جــواد خدایی، معاون هماهنگی 
امور عمرانی اســتانداری خراسان رضوی، 
سند تحول حاشیه شــهر مشهد ناظر بر 
ابعاد کالبدی و زیرساختی توسعه در منطقه 
حاشیه شهر مشهد است که براساس آن 

۲۰۱ طرح در هشــت پهنه حاشیه شهر 
با گستره ســه هزار و ۸۰۰ هکتار و اعتبار 
هفت هزار میلیارد تومان در ســه سال به 

بهره برداری خواهد رسید.
وی اظهار داشت: ســتاد فرهنگی حاشیه 
مشــهد با مدیریت و پیگیری آیت الله علم 
الهدی، نماینده ولی فقیه در استان تشکیل 
و جلســات موثری توسط این ستاد برگزار 
شــده اســت که موضوع در ابعاد فرهنگی 
و اجتماعی در حال پیگیری اســت، منتها 
چالش هایی که در حوزه های زیرساختی و 
کالبدی آن منطقه وجود دارد، می تواند هم 
افزایی مضاعفی را بین مسوولان مختلفی که 

در حاشیه شهر فعال هستند، ایجاد کند.
وی اظهار داشــت: هدف اصلی طرح تحول 
حاشیه شهر این بوده که بتواند یک ساماندهی 
کالبدی و زیرساختی را در افق ۱۴۰۴ ایجاد 
کند تا به نحوی ســرانه خدمات این بخش 
شــهری به متوسط سرانه خدماتی کل شهر 
برســد. دولت سیزدهم توجه ویژه ای نسبت 
به حاشیه شهر مشهد داشته و تصویب سند 
تحول برای این منطقه در راستای ایجاد هم 
افزایی بین دستگاه های اجرایی در چهارچوب 

برنامه ای مشخص در افق سه ساله است.
به گفته فرماندار مشــهد، دولت موضوع 
حاشیه شهر را جزو برنامه های اولویت دار 
خود قرار داده و درصدد اســت تا راه حلی 
برای مشــکات این منطقــه بیابد، ما در 
فرمانداری نیز از ابتدای شروع کار، مصمم 
بودیم تا برای حاشیه شهر مشهد برنامه ای 
داشــته باشیم و بتوانیم معضات آن را به 

نحوی مدیریت کنیم.
محسن داوری افزود: در همین راستا ستاد 
بازآفرینی شهرســتان مشهد نشست های 
متعددی را برگزار کرده اســت تا اقدامات 
ویژه ای برای سامان دهی مناطق حاشیه 
شهر مشــهد به ویژه در قالب سند تحول 

رخ دهد.
سهم دستگاه های اجرایی از سند تحول 

حاشیه شهر مشهد
به گفته فرماندار مشهد، از ۲۰۱ طرحی که 
در سند تحول حاشیه شهر مشهد منظور 
شده است، ۶۷ طرح، معادل ۲۱ درصد کل 
طرح ها، با اعتبار هزار و ۴۶۴ میلیارد تومان 

مربوط به ستاد بازآفرینی شهری است.
داوری ادامه داد: دستگاه های اجرایی مکلف 
هستند ۳۰ درصد از بودجه سالانه خود را 
به حاشیه شهر مشهد اختصاص دهند، لذا 

در سند تحول حاشیه شهر مشهد، طرح 
های مربوط به دستگاه های اجرایی نیز در 
هشــت پهنه اجرا شده که ۱۷.۷ درصد از 
کل پروژه ها با اعتبار هزار و ۲۳۳ میلیارد 

تومان را دربرمی گیرد.
وی بیان کرد: سهم شهرداری مشهد نیز از 
طرح های ســند تحول حاشیه شهر ۵۳.۴ 
درصد از کل طرح ها با اعتبار سه هزار و ۷۲۳ 
میلیارد تومان است؛ سهم نهادهای عمومی، 
مردمی و خیریه از طرح های ســند تحول 
حاشــیه شــهر نیز ۲۱ طرح، معادل ۷.۹۳ 

درصد با اعتبار ۱۵۳ میلیارد تومان است.
فرماندار مشهد گفت: ما برای تدوین سند 
تحول حاشیه شهر مشهد فقط به تعریف 
طرح و پروژه بســنده نکردیم، بلکه همه 
مسائل شهرســتان را احصا نموده و آن را 
اولویت بندی کردیم و پروژه ها را براساس 
آن تعریف کردیم تــا این طرح ها به اجرا 
درآمده و هر یک مساله ای از حاشیه شهر 

را حل کند.
داوری اظهار داشت: در همین راستا طرح 
ها با حضور مدیران دستگاه های اجرایی در 
همه ابعاد آن بررسی و برای اجرای آن زمان 
بندی شــد که طرح های مزبور براساس 
زمان بندی انجام گرفته، به اجرا درمی آید.

فرماندار مشهد گفت: درصدد هستیم آغاز 
تحولات در شــهر مشهد از حاشیه باشد، 
لذا امیدواریم با حمایت استاندار خراسان 
رضــوی و وزارت راه و شهرســازی ۱۰۰ 
درصد این طرح ها به اجرا درآید و اجرای 

آن طی سه سال آینده تکمیل شود.
داوری اظهــار داشــت: در کنــار تحولی 
که قرار اســت براساس ســند مزبور برای 
تقویت حوزه حاشیه شــهر مشهد اتفاق 
بیفتد، طرحی را نیز طراحی کرده ایم که 
براساس آن از گسترش بیشتر حاشیه شهر 
جلوگیری شود، محدودسازی، ساماندهی 
و توانمندسازی در کنار هم می تواند ما را 
در جلوگیری از گسترش حاشیه شهر به 

انسجام برساند.
به گزارش ایرنا، پهنه حاشیه شهر مشهد 
پنج هزار و ۶۰۰ هکتار وســعت دارد و طر 
ح های ســند تحول برای کل این عرصه 
در نظر گرفته شــده است. این پروژه ها در 
مناطق دو تا هفت، بخشی از انتهای بلوار 
توس، بخشی از شهرک امام هادی )ع( در 
منطقه ۱۰ و بخشی از انتهای خیابان های 
صیاد شیرازی و هفت تیر اجرایی خواهد 

شد؛ یعنی شهرداری مشهد بخش هایی از 
۱۱ منطقه شهری را در این طرح پوشش 

خواهد داد.
توجه به حاشیه شهر مطالبه جدی مردم

شهردار مشهد نیز در این باره گفت: یکی از 
مطالبات جدی مردم مشهد و مدیران عالی 
کشور ساماندهی حاشیه شهر مشهد است، 
این منطقه از ابعاد مختلف قابل بررســی 
است و در وجوه مختلفی اعم از اقتصادی، 
کاربردی، اجتماعی، فرهنگی، سیاســی و 
امنیتی نیاز به کار ویژه دارد که مســائل و 

مشکات در آن بخش حل شود.
ســیدعبدالله ارجاعــی افــزود: مجموعه 
اقداماتی که در سالهای گذشته در حاشیه 
شهر مشهد انجام گرفته است، وضعیت را 
از آنچه بوده، بهتر کرده است که مهمترین 
بخش آن ستاد فرهنگی حاشیه شهر مشهد 
به مدیریت نماینده ولی فقیه در استان و 
با مشارکت همه دستگاه های اجرایی بوده 
که در این راستا گام های موثری در مسائل 

فرهنگی این منطقه برداشته شده است.
وی اظهار داشت: از همان روزهای ابتدایی 
کار دولت ســیزدهم، اســتاندار خراسان 
رضوی طرح تحول حاشــیه شهر مشهد 
را مــورد تاکید قرار داد که ســند آن نیز 
به تصویب رســید، ســهم شــهرداری از 
پروژه های این ســند ۵۰ درصد است که 
امیدواریــم مجوزهای مربوطــه را در این 
خصوص دریافت کــرده و در زمان مقرر 

اجرا کنیم.
ارجاعی بیان کرد: به طور قطع انتفاع این 
پروژه ها برای حاشیه شهر مشهد است اما 
امکان دارد، مناطق دیگر شــهر نیز از این 
بخش منتفع شوند، به عنوان مثال ایجاد 
خط اتوبوس ممکن است ابتدا و انتهایش 
در حاشــیه شهر نباشــد اما بخش قابل 

توجهی از آن را زیر پوشش قرار دهد.
شهردار مشــهد گفت: ۲۰ درصد از طرح 
های سند تحول حاشیه شهر مشهد مربوط 
به توســعه فضای سبز و خدمات شهری، 
۴۰ درصــد مربوط به تقویت حمل و نقل 
عمومی، ۲۰ درصد بهسازی و توسعه شبکه 
معابر اصلی و فرعی، ۱۵ درصد به سرمایه 
گذاری اقتصــادی و پنج درصد مربوط به 
الباقی ســرفصلها اســت که با مدیریت و 
هماهنگی خوبی که در شهر ما وجود دارد،  
امیدواریم این طرح ها را در بازه زمانی مقرر 

اجرا کنیم.

511/1 - اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی . 
برابـر رای شـماره ۱۴۰۰۶۰۳۰۶۰۲۱۰۰۱۴۵۶ هیات اول /دوم موضوع 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد 
سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتـی ملک بردسـکن تصرفـات مالکانه 
بامعـارض متقاضـی آقـای حسـین دلیـری فرزنـد غامرضا به شـماره 
شناسـنامه ۴۹ صـادره از بردسـکن درششـدانگ یکبـاب سـاختمان به 
مسـاحت ۲۲۱/۶۶ متـر مربع قسـمتی ازپاک ۷۵۱ فرعـی از ۴  اصلی 
واقـع درخراسـان رضوی بخـش ۴ حوزه ثبت ملک بردسـکن خریداری 
از مالـک رسـمی آقـای علـی کریمی ، احـدی از ورثه اسـماعیل کرمی  
محـرز گردیـده اسـت. لـذا به منظـور اطاع عمـوم مراتـب در دو نوبت 
بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهـی مـی شـود در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت 
بـه صـدور سـند مالکیـت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند مـی توانند 
از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه 
ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظـرف مدت یک مـاه از تاریخ 
تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خود را بـه مراجع قضایی تقدیـم نمایند. 
بدیهـی اسـت در صـورت انقضای مدت مذکـور و عدم وصـول اعتراض 

طبـق مقـررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد./ ن. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۵/۵. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۵/۲۰

غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

مدیرکل دیوان محاســبات خراسان شمالی گفت: پرونده 
دفنگاه زباله بجنورد به لحاظ ترک فعل مدیران، تخلفات 
زیســت محیطی و رعایت نکردن پروتکل های قانونی در 

حال بررسی است.
به گــزارش خبرنگار ایرنا، مهدی زهرآبی اظهار داشــت: 
دفنگاه زباله بجنورد جانمایی های نامناســب و تخلفات 
زیســت محیطی به همراه داشته اســت به این دلیل در 

دست بررسی قرار گرفت.
وی در ادامه تصریح کرد: ترک فعل مدیران بیشترین ضرر 

را به توسعه استان می زند و اکنون دستگاه های نظارتی نیز به این موضوع ورود کرده اند و اجازه نمی دهند تا مدیران 
در طی خدمت بیت المال را بی هدف هزینه کنند.

وی با بیان اینکه اصاح ترک فعل مدیران نیاز به فرهنگ سازی دارد افزود: خبرنگاران در این زمینه نقشی مهم ایفا 
می کنند و باید روحیه مطالبه گری خود را همواره حفظ کنند.

مدیرکل دیوان محاســبات خراسان شمالی خاطرنشان کرد: خبرنگاران مطالبات جامعه را به دستگاه های نظارتی 
انتقال دهند و تین موضوعات بررسی و از هدر رفت بیت المال جلوگیری می شود.

وی گفت: مطالبه گری رکن مهمی است که سکان آن در دست خبرنگاران قرار دارد.  
زهرآبی با بیان اینکه بیت المال فقط اموال دولتی نیست افزود: نیروی انسانی نیز بیت المال است و برای تربیت آن 

هزینه شده است و باید به درستی از آن استفاده کرد.    
وی از مردم خواســت تا با شــماره گیری ۱۹۸ گزارشات خود را در زمینه ترک فعل مدیران و تضییع بیت المال با 

دیوان محاسبات در میان بگذارند.
مدیرکل دیوان محاسبات خراسان شمالی ادامه داد: این گزارشات در چهارچوب وظایف دیوان که نظارت بر بخش 

دولتی و هزینه کرد بیت المال است بررسی و به آن ها رسیدگی می شود.
خراسان شمالی ۸۶۳ هزار نفر جمعیت دارد و دارای ۱۳۸ دستگاه دولتی، نهاد، موسسه و مجتمع است که بودجه 

دولتی دریافت می کنند.
پارسال  ۳۹۷ تخلف در دستگاه های این استان کشف که ۹۴ مورد آن مربوط به قانون بودجه بود.

این تخلفات منجر به تشکیل ۱۸ پرونده به مبلغ ۷۰ میلیارد تومان شد.

مدیــرکل تامین اجتماعی خراسان شــمالی گفت: حجم 
مطالبات این اداره کل از کارفرمایان و کارگاه های بخش 
خصوصی و دولتی اســتان بیــش از ۲۰۰ میلیارد تومان 
است که شهرداری بجنورد با ۵۰ میلیارد تومان بیشترین 

بدهکاری را دارد.
به گزارش ایرنا، جواد یزدانی اظهار داشت: بیشترین بدهی 
این ســازمان مربوط به شــهرداری های استان است که 
شهرداری شــیروان نیز با ۱۸ میلیارد تومان دومین نهاد 

بدهکار به تامین اجتماعی محسوب می شود.
وی افزود: سازمان تامین اجتماعی تاش می کند تا با تهاتر و قسط بندی این مشکل را برطرف کند.

مدیر کل تامین اجتماعی خراســان شــمالی گفت: بدهی که این ســازمان بیمه گر از دستگاه های دولتی، بخش 
خصوصی و شهرداری ها دارد به صورت انباشت از سال های گذشته است و باید دستگاه ها اجرایی نسبت به بدهی 

خود اقدام کنند.
وی افزود: برخی از شهرداری های استان در این خصوص موفق عمل کرده اند و نسبت به پرداخت حق بیمه کارکنان 

حساس هستند.
یزدانی خاطرنشان کرد: حوزه اصناف و دستگاه های اجرایی این استان نیز بعد از شهرداری ها بزرگترین بدهکاران 

به تامین اجتماعی محسوب می شوند.
وی در بخش دیگری از ســخنانش با بیان اینکه این اســتان در شاخص ضریب پوشش بیمه ای نسبت به میانگین 
کشور عقب است گفت: اینک ۵۲ درصد از جمعیت کشور زیر پوشش بیمه تامین اجتماعی قرار دارند که این شاخص 

در استان ۳۷ درصد است.
مدیر کل تامین اجتماعی خراسان شمالی گفت: بیشترین فعالان این استان در بخش کشاورزی و دامپروری هستند 

که کمتر زیر پوشش سازمان های بیمه گر قرار می گیرند.
وی پایین بودن ســرانه درآمد خانوار را از مشکات این استان دانست و گفت: خراسان شمالی در این شاخص جزو 
چند استان اول کشور است که متاسفانه برخی از اقشار به علت مشکات اقتصادی قادر به بیمه کردن خود نیستند.

یزدانی تصریح کرد: ۳۵۰ هزار نفر از شهروندان این استان زیر پوشش بیمه تامین اجتماعی قرار دارند.
خراسان شمالی ۸۶۳ هزار نفر جمعیت دارد که ۴۴ درصد آن در روستاها سکونت دارند.

تامین اجتماعی خراسان شمالی ۵۰ میلیارد تومان از شهرداری بجنورد طلب دارد پرونده دفنگاه زباله بجنورد در دیوان محاسبات در حال بررسی است
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :
حسین رفیعی

گره پادمانی چطور باز می شود؟در انتظار اراده سیاسی
یک کارشناس مسایل بین الملل گفت: 
وجود اراده سیاســی در غرب و آمریکا 
برای پایــان دادن به موضوعات پادمانی 
میــان ایران و آژانــس مهم ترین عنصر 
اســت، اگر این اراده وجود داشته باشد 
به راحتی می توانند بپذیرند آژانس دیگر 

وارد این مقولات نشود.
صباح زنگنه با اشــاره به مذاکرات وین 
و برخــی اظهارنظرها مبنــی بر اینکه 
متن توافق نهایی شــده است و در عین 
حال نگاه ایران که معتقد اســت هنوز 
متن نهایی نشــده گفــت: ظاهرا گفته 
شده اســت که نمایندگان کشورها به 
پایتخت هایشان برگشــتند تا مشورت 
کنند و بعد از بازگشت و دریافت پاسخ 

باید برگردند به وین و پاسخ را بدهند.
وی درباره اختاف نظر ایران با کشــورهای اروپایی و آمریکا بر 
ســر اینکه موضوعات پادمانی میان ایران و آژانس مستقل از 
برجام است و نباید در مذاکرات وین گنجانده شود؟ گفت: البته 
موضوع بسته شدن پرونده سوالات پادمانی در آژانس قبا هم 
ســابقه داشته است. همین کشورهای ۱+۵ در آن زمان توافق 
۲۰۱۵ در تصمیم گیری برای مختومه شدن پرونده پی ام دی، 
نقش داشتند و آن را به عنوان اقدام مهم تلقی کردند که مبتنی 
بر دو اصل بود؛ یکی اینکه بررســی های فنی آژانس مشخص 
کرده است که پی ام دی موضوعیت ندارد و دوم اینکه کشورها 
مایل بودند به تصمیم گیری سیاسی برجام نتیجه بخشند و این 
دو پایه اصلی بود که پرونده مطالعات ادعایی را در آژانس بست.
این کارشــناس مســایل بین الملل ادامه داد: در حال حاضر 
گزارش های آژانس و بیانیه هایی که مدیرکل منتشر کرده است، 
ظاهرا از بحث های فنی عبور کرده و نوعی تحریک سیاســی 
یا موضع گیری سیاســی تلقی می شود، چون سخنانش مبهم 
و کلی و سرشــار از تشکیک و ایجاد تردید است. با این موضع 
گیری ها طبعا اگر کار به نهایت هم برسد با یک بیانیه و سخن 
مدیرکل می تواند ایجاد تردید کند و ۱+۴ یا ۱+۵ را وارد مقوله 
جدیدی از مناقشه با ایران کند. از این رو به نظر می آید وجود 
اراده سیاسی برای پایان دادن به این موضوعات مهم ترین عنصر 
اســت و اگر این اراده وجود داشــته باشد به راحتی می توانند 

بپذیرند آژانس دیگر وارد این مقولات نشود.
وی گفت: طبق معاهده ان پی تی و مقررات آژانس ایران کاما 
به تعهداتش وفادار بوده و عمل کرده و اجازه بازرســی و نصب 
دوربین را داده است و بخش های اضافه بر تعهدات قانونی ایران 
به صورت داوطلبانه هم پذیرفته است و دوربین های اضافی را 
قبول کرده است.معتقدم نیاز به یک اراده سیاسی در کشورهای 

مقابل باید ایجاد شود.

زنگنه درباره پیشــرفت در مذاکرات در ایــن دور و دلایل آن 
اظهار کرد: اولا شرایط منطقه اروپا و عموما کشورهای غربی در 
برابر موضــوع اوکراین و بحران انرژی و مواد غذایی که در کل 
جهان روی می دهد مهم است که به دنبالش بحران بانک ها و 
امور مالی در دنیا را ایجاد کرده است و به طور کلی چند بحران 
بزرگ در برابر غرب است و یکی از تحلیل هایشان این است که 
ایران را با همین مختصر پذیرش شــرایطش متعهد به انجام 
برجام کنند. در این صورت ایران می تواند در گشایش بازارهای 
انرژی منطقه و جهان نقش مثبتی ایفا کند. احتمال دیگر برای 
پذیرش پیشــنهادات ایران این است که تحلیل های بدبینانه 
برخی مراکز تصمیم گیری بر این است که ممکن است ایران از 
آستانه هسته ای عبور کرده باشد و در این صورت وضع منطقه 
به شــدت دگرگون می شود. در بین این دو عامل معتقدم نیاز 
غرب به انرژی عامل مهم تری در پیشرفت مذاکرات وین است.
این کارشناس مسایل بین الملل درباره اینکه طرف ها به توافق 
خواهند رسید یا خیر؟ تصریح کرد: همیشه باید هم امیدوار بود 

و هم نگران. عناصر متعدد در این تصمیم نقش دارند.
وی در پاسخ به اینکه برخی معتقدند تنش ها در سرزمین های 
اشــغالی بی ربط به مذاکرات وین و نزدیک شــدن به توافق 
نیست، هر وقت کشــورها به توافق نزدیک می شوند اسراییل 
ســعی در بر هم زدن فضا دارد؟ گفت: صد در صد این مساله 
ارتباطی به مذاکرات وین ندارد، اما اندکی تصمیم گیری های 
حاکمان اسراییل و گوشه چشمی به مذاکرات دارد. آنها دنبال 
این هستند که توافق برجام به جایی نرسد، ولی شرایط داخل 
فلسطین اشــغالی و معادلات جدیدی که آنجا شکل گرفته و 
جنایتکار بودن اسراییلی ها را نباید فراموش کرد. صهیونیست ها 
در تضعیف مردم فلســطین و نیروهای فلســطینی هر قدمی 
بتوانند برمی دارند، انجام جنایت شان ادامه دارد و این طبیعت 

این رژیم است.

خبرهای ضد و نقیض از مرز ایران 
و افغانستان

درحالی که برخی رسانه ها از حمله طالبان به مرزبانان ایران و 
شهادت یک سرباز و مجروح شدن سرباز دیگری خبر داده اند 
، معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار خراسان رضوی ، 

وقوع هر درگیری طالبان و نیروهای کشورمان را تکذیب کرد.
برنا نوشت : درگیری مرزی ایران و طالبان در ساعات گذشته باز 
هم به وقوع پیوسته و به نظر می رسد باز هم عدم توجیه نیروهای 

طالبان و عدم اشراف آنها بر خطوط مرزی تکرار شده است.
برخی منابع از درگیری طالبان با مرزبانی فراجا در هنگ مرزی 

شهرستان تایباد خبر می دهد.
ظاهــرا نیروهای طالبان به خودروی گشــتی گروهان مرزی 
هشــتادان تایباد حمله کردند. گفته می شود یکی از سربازان 
وظیفه در این درگیری به شهادت رسیده و یک سرباز وظیفه 
دیگر زخمی شــده است.هنوز هیچ مقام رســمی درباره این 

درگیری مرزی واکنشی نشان نداده است.
ساعاتی پس از انتشار این خبر ، خبرگزاری دولت نوشت : معاون 
سیاســی، امنیتی و اجتماعی استاندار خراسان رضوی در پی 
انتشار خبرهایی مبنی بر درگیری و تیراندازی در مرز تایباد در 
فضای مجازی اعام کرد: هیچگونه درگیری در این مرز روی 

نداده و چنین اخباری کذب است.
سید هادی طباطبایی افزود: هدف از انتشار این نوع اخبار ایجاد 
خدشه بر روابط پایدار مرزی بین ایران و افغانستان در محدوده 
خراسان رضوی است و در حال حاضر تعامات مرزی بین ایران 

و حاکمیت کنونی افغانستان در جریان است.
گفتنی است ، در روزهای گذشته سخنگوی وزارت امور خارجه 
کشورمان به صراحت اعام کرده بود که اتفاقات رخ داده در مرز 
ایران با افغانستان ناشی از عدم توجه و توجیه نیروهای مرزبانی 

افغانستان به خطوط مرزی و بین المللی دو کشور است.
چند هفته پیش هم این درگیری در یک نقطه دیگر مرز بین 

ایران و افغانستان تکرار شده بود.
مجید میراحمدی، دبیر شــورای امنیت کشــور در توضیح 
درگیری مرزی چند هفته گذشته گفته بود که تعداد محدودی 
از نیروهای مرزبانی افغانستان در منطقه زهک بین میل ۵۶ و 
۵۷ بدون رعایت حدود جغرافیایی و مرزی دســت به اقدامات 

تحریک آمیز می زنند.
وی همچنیــن افزود: مرزبانی جمهوری اســامی با مدیریت 
صحنه و جلوگیری از تشدید تنش ها، موضوع را مدیریت کرده 
و آن را خاتمه می دهد؛ متاســفانه در همان منطقه نیروهای 
مرزبانی افغانستان دست به اقدامات تحریک امیز دیگر می زنند و 
به سمت نیروهای مرزبانی جمهوری اسامی اقدام به تیراندازی 
می کنند که متقابا نیروهای مرزبانی جمهوری اسامی پاسخ 

این تیراندازی را می دهند.

رویداد

قاســم محبعلی، مدیر کل پیشــین خاورمیانه وزارت امور 
خارجه در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه با توجه به اظهارات 
طرف های مذاکره کننده در ایــن دور از مذاکرات به احیای 
برجام نزدیک  شــده یا برعکس، دور شده ایم، گفت: »از دید 
اروپایی ها از نظر موضوعات و متن، مذاکرات پایان یافته است 

و فقط به تصمیم سیاسی تهران و واشنگتن بستگی دارد.
مدیر کل پیشــین خاورمیانه وزارت امور خارجه درباره راه 
برون رفت از اختافــات پادمانی ایران و آژانس می گوید که 
اگر ایران و آژانس با هم توافق و ایران هم روی برجام توافق 
کرده باشد، احتمالا هم اروپایی ها و هم امریکا به آژانس این 
چراغ ســبز را نشان خواهند داد که بتواند مثل دور قبلی به 
نوعی مسئله را حل و فصل کند. همانطور که آقای آمانو یک 
بازدید ســوری از پارچین داشت و بعد اعام کرد که پرونده 
بسته شده اســت، این بار هم ایران و آژانس ابتدا باید برای 
بازدید از مناطق توافق کنند و بعد همزمان لابی با اروپایی ها و 
امریکا صورت گیرد. در هر حال آژانس باید گزارش تهیه کند 
و نمی توان از این گذشــت. اما این گزارش می تواند به نوعی 
باشد که انتظارات نظارت شورای حکام و طرف های اروپایی و 

امریکایی را برآورده کند.
قاسم محبعلی در گفت و گو با »انتخاب« در پاسخ به پرسشی 
مبنی بر اینکه با توجه به اظهارات طرف های مذاکره کننده در 
این دور از مذاکرات به احیای برجام نزدیک  شده یا برعکس، 
دور شــده ایم، گفت: »از دید اروپایی ها از نظر موضوعات و 
متن، مذاکرات پایان یافته است و فقط به تصمیم سیاسی 
تهران و واشنگتن بستگی دارد. البته که امریکایی ها بافاصله 
اعام کردند که با متن پیشنهادی اروپا موافق هستند. آنچه 
مشــخص است این اســت که طرف های دیگر مذاکره هم 

منتظر تصمیم ایران هستند.«
این کارشناسی سیاست خارجی با تاکید بر اینکه بیانیه هایی 
که از سوی ایران منتشر شده، دو پهلو است، اظهار کرد: »آنچه 
از این بیانیه ها بر می آید این است که انتظاراتی، به خصوص 
در مورد پادمان و مسائل باقی مانده که آژانس معتقد است و 
ســایت هایی که باید بازدید و گزارش تهیه کند، باقی مانده 
است. اگر چه سایر مسائل هم شاید آن طور که تهران یا تیم 
مذاکره کننده، بعضی از اعضای هیئت دولت یا دیگران انتظار 
داشته اند، برآورده نشده است. ولی احتمالا موضوع مهم بحث 
پادمان است که در دور قبل با هوشمندی دکتر ظریف حل و 
فصل شد. اما این بار هیئت مذاکره کننده شاید نتوانسته است 
آن را به خوبی پیش ببرد؛ چرا که نمی تواند بین اعضای برجام 

حل و فصل شود و باید بین ایران و آژانس باشد.«
محبعلی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه آیا اعضای برجام 
می توانند به دلیل بحث پادمان، مکانیسم ماشه را فعال کنند، 

تصریح کرد: »این امر بســتگی به گزارش آژانس دارد. اگر 
آژانس در گزارش بعدی خود که احتمالا در سپتامبر خواهد 
بود، گزارشی تهیه کند مبنی بر اینکه ایران تعهدات خود را 
نســبت به PMD و قرارداد پادمانی که با آژانس دارد نقض 
کرده است، شورای حکام می تواند پرونده را به شورای امنیت 
بفرستد و بعد هم نوبت آن است سه عضو اروپایی و امریکا باید 
تصمیم سیاسی بگیرند که آیا برجام را پایان یافته تلقی کنند 
یا اینکه مذاکرات را به ترتیب دیگری شروع کنند. بنابراین این 

مهم بستگی به گزارش آتی آژانس خواهد داشت.«
وی در پاسخ به این پرسش که با توجه به عدم اعام نتیجه، 
آیــا دور مذاکراتی دیگری هم وجود خواهد داشــت، گفت: 
»در دیپلماسی هیچگاه در بسته نیست. ولی نماینده اروپا 
اعام کرده است که درباره این متن دیگر مذاکره ای صورت 
نخواهد گرفت. مگر اینکه واسطه ها یا پیشنهادات دیگری به 
میان بیاید یا روی اصاح این متن یا یک متن جدید، بحث 

شود که این زمان بر است و باید صبر کرد تا ببینیم واکنش 
مسئولان کشورمان چه خواهد بود. با توجه به حساسیتی که 
وجود دارد، نباید انتظار زمان زیادی برای به درازا کشــیدن 

مذاکرات داشته باشیم.«
این تحلیلگر سیاست خارجی همچنین درمورد راه برون رفت 
اختافات پادمانی ایران و آژانس، مطرح کرد: »اگر ایران و آژانس 
با هم توافق و ایران هم روی برجام توافق کرده باشد، احتمالا هم 
اروپایی ها و هم امریکا به آژانس این چراغ سبز را نشان خواهند 
داد که بتواند مثل دور قبلی به نوعی مسئله را حل و فصل کند. 
همانطور که آقای آمانو یک بازدید سوری از پارچین داشت و بعد 
اعام کرد که پرونده بسته شده است، این بار هم ایران و آژانس 
ابتدا باید برای بازدید از مناطق توافق کنند و بعد همزمان لابی 

با اروپایی ها و امریکا صورت گیرد.«
وی خاطرنشان کرد: »در هر حال آژانس باید گزارش تهیه کند و 
نمی توان از این گذشت. اما این گزارش می تواند به نوعی باشد که 
انتظارات نظارت شورای حکام و طرف های اروپایی و امریکایی را 
برآورده کند. گرچه این را هم باید در نظر داشت که شرایط فعلی 
با شرایط سال ۲۰۱۵ فرق کرده است و از سوی دیگر آمانو هم 

نسبت به مدیر کل فعلی شخصیت مثبت تری بود.«

چند قدم با احیای برجام فاصله داریم؟


